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El Conservatori compleix 25 
anys i demana l’ampliació
L’inici de curs  va congregar per primera vegada als quatre 
directors que ha tingut el Conservatori. 

Oliva serà beneficiada per prop 8,5 milions d’euros d’ajudes procedents dels fons de la Unió Europea.
El consistori acaba de rebre la confirmació que han sigut aprovades inversions per a tres grans projectes. 
Concretament 3,7 milions per a rehabilitar l’eixample del Vell institut, 2,4 per al Passeig Dunar i 2 milions 
per a la reforma del Mercat Municipal. 

Oliva serà final d’etapa 
de La Vuelta ciclista 
Serà l’1 de setembre en l’etapa amb inici en Utiel. És la 
primera vegada que la ronda acaba a la ciutat.

PER A REHABILITAR HABITATGES, EL PASSEIG DUNAR I LA REFORMA DEL MERCAT MUNICIPAL

Arriben quasi 8,5 milions 
d’ajudes dels fons europeus

XXI Jornades de les Tourist Info de la Comunitat

Oliva exhibeix els seus recursos turístics
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GANDÍA-OLIVA-PEGO

Autobuses Jiménez
Telèfon 902 202 787
Horarios paso dirección 
Gandía: 7:45, 10:25, 
123:20, 15:30, 17:40 y 
18:40. 
Horarios paso dirección 
Pego: 8:20, 10:25, 13:20, 
16:05, 17:40 y 18:40

Estació d’Autobusos de 
Gandía.
Telèfon 962 87 10 64

SERVEIS
D’INFORMACIÓ

TELÈFONS ÚTILS

L’Altet: 966 91 94 00

Manises: 961 598 500

  LÍNIA D’AUTOBÚS

TRANSPORT 
DE VIAJERS

Estació de RENFE de
 Gandía : 912432343

FERROCARRIL

AEROPORTS
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HORARI DE L’ECOPARC: 

De dilluns a dissabte:
de 10,00 a 19,00 hores 
Diumenges: de 10,00 a 14,00 hores 

AGENDAOLIVA, desembre 20222

L’Ajuntament d’Oliva, a través de la Regidoria d’Obres 
i Serveis ha presentat el pla de comunicació per a la 
gestió de residus i enfront del desperdici alimentari en 
l’espai de l’Agenda 2021. Des del consistori s’ha volgut 
llançar aquest pla de comunicació amb l’objectiu que 
tota la població conega el Pla Local de Residus i gene-
rar conscienciació i sensibilització a través de campan-
yes i accions sobre el consum responsable, la produc-
ció sostenible de residus i el problema ètic-social que 
suposa el desperdici alimentari.

La campanya busca la conscienciació a través del 
sector educatiu, el canal HORECA i de les diverses as-
sociacions i organismes públics i privats del municipi. 
La problemàtica del desperdici alimentari suposa un 
greuge social i econòmic a més d’ètic que cal erradicar 
el màxim possible i per això és imprescindible la impli-
cació d’aquests actors.

Pla de comunicació 
per a la gestió de 
residus enfront del 
desperdici alimentari

PER A CONTRACTAR ANUNCIS EN ESTA PUBLICACIÓ

EL NOSTRE OLIVA.  Periòdic gratuït. 
Director: Luis Peidro. Gerent: Javier Llopis
COORDINACIÓ I REDACCIÓ: Miquel Font. 
Nº 25. Dipòsit Legal: A 364 - 2020. 
email: oliva@elnostreciutat.com. Imprimeix: Localprint

673 575 832

Edita: MÉS CIUTAT SA. Plaça Pintor Gisbert, 3. 03801 Alcoi

AMB LA 
COL.LABORACIÓ 
DE LA 
CONSELLERIA 
D’EDUCACIÓ, INVESTIGACIÓ, CULTURA I 
ESPORT DE LA GENERALITAT

SANITAT
Ambulatori . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 71 00
Ambulatori urgències . . . . . . . . . . . 96 296 71 05
Consultori San Francesc  . . . . . . . . 96 282 99 40
Ambulatori (consulta platja) . . . . . . 96 282 98 30

RESIDENCIAS TERCERA EDAD
Residencia Sant Francesc . . . . . . . 96 296 36 36
Residencia Virgen del Rebollet . . . . 96 285 00 52
Residencia La Carrasca . . . . . . . . . 96 285 80 81

PER E-MAIL
oliva@elnostreciutat.com

PER A REMETRE INFORMACIÓ A 
ESTA PUBLICACIÓ

EMPRESES SERVEIS
Iberdrola 96 283 85 17
Agència de Butà 96 285 08 44
Aigües potables Bolinches 96 285 05 87
Aigües potables Bullent 96 285 40 00
Aigües potables platja 96 285 20 62

DEPENDENCIES MUNICIPALS
Ajuntament 96 285 02 50
Centre Social Sant Francesc  . . . . . 96 285 05 28
Agencia Agraria y M.Ambiente . . . . 96 285 09 82
Biblioteca Tamarit y Archivo . . . . . . 96 296 37 40
Biblioteca l´Envic  . . . . . . . . . . . . . . 96 296 33 94
Casa de la Cultura . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Casal Jove . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 17 35
Cementerio  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 617 470 153
Depuradora  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 37 05
Hort de la Bosca . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 59 24
Almacen Municipal  . . . . . . . . . . . . 96 285 34 81
Museo arqueológico . . . . . . . . . . . . 96 285 46 28
Mercado municipal  . . . . . . . . . . . . 96 285 17 81
Agencia AFIC . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 37 02
OMIC (oficina del consumidor) . . . . 96 285 07 09
Oficina de Turisme . . . . . . . . . . . . . 96 285 55 28
Oficina de Turisme (Platja) . . . . . . . 96 285 03 91
Agencia de Desarrollo Local (ADL) . 96 285 17 43
Urbanismo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 12 57
Fomento económico  . . . . . . . . . . . 96 285 13 48
Oficina de ocupación . . . . . . . . . . . 96 285 17 43
Oficina de Gestión Tributaria . . . . . 96 296 31 66
PIC «punto de información catastral» .  96 285 04 97
OLAMA . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 09 82
Polideportivo – oficinas . . . . . . . . . 96 285 29 20
Polideportivo- piscina cubierta . . . . 96 285 36 23
Servicios Deportivos . . . . . . . . . . . . 96 285 02 21
Servicios Culturales . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Teatro Olimpia . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 05 20
Servicios Sociales  . . . . . . . . . . . . . 96 285 03 75

CENTRES SOCIALS
Centro social Sant Vicent . . . . . . . . 96 285 02 13
Centro social Sant Francesc . . . . . . 96 285 05 28
Centro de Participación Ciudadana 96 296 37 46

SERVEIS D’URGÈNCIA
Urgències  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .112
Creu Roja . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  96 283 91 47
Guàrdia Civil  . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 05
Policia local  . . . . . . .  092// 962850250 (ext 501)
Policia nacional  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  091
Samu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  900 16 11 61
Centre Dona (24 H). . . . . . . . . . . . .  900 580 888
Incendis Forestals  . . . . . . . . . . . . .  900 161 515

COL·LEGIS
Sant Josep de la Muntanya . . . . . . 96 285 27 04
Alfadalí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 282 66 25

� Farmacia Martí  96 285 30 36       C/ Alcalde Fco. Llorca, 14            oberta dia 21
� Farmacia Escrivà  96 285 05 83       C/Passeig Lluís Vives,11            oberta dia 22
� Farmàcia Catalá  96 285 01 05       Plaça de l’Ajuntament, 3            oberta dia 23
� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 24 
� Farmacia Hnos. Aparisi  96 285 18 36       C/ De Dénia, 9             oberta dia 25 
� Farmacia Galiano  962 85 15 21        Plaça Casa Alonso            oberta dia 26
� Farmacia Martí  96 285 30 36       C/ Alcalde Fco. Llorca, 14            oberta dia 27
� Farmacia Escrivà  96 285 05 83       C/Passeig Lluís Vives,11            oberta dia 28
� Farmàcia Catalá  96 285 01 05       Plaça de l’Ajuntament, 3            oberta dia 29
� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 30 
� Farmacia Hnos. Aparisi  96 285 18 36       C/ De Dénia, 9             oberta dia 31 
� Farmacia Galiano  962 85 15 21        Plaça Casa Alonso            oberta dia 1

Hort de Palau ...............................96 282 66 95
La Carrasca...................................96 282 65 75
Lluís Vives.....................................96 282 65 80
Ntra. Sra. Del Rebollet...................96 285 00 70
Santa Ana ....................................96 282 64 75
Verge dels Desamparats...............96 282 65 70
Escola d’Adults (E.P.A.).................96 285 06 98
Escola infantil «El Caragol»............96 285 06 68
Escola Infantil La Taronja..............96 285 62 80
Escola Infantil Borfal.....................96 285 37 14

INSTITUTS
Institut (I.E.S.) Gabriel Ciscar........96 282 94 35

Institut (I.E.S.) Gregori Maians......96 282 99 90

ALTRES SERVEIS
Correos........................................96 285 15 75
Conservatorio...............................96 285 36 59
Jutjats Oliva..................................96 296 36 29
Registre Civil................................96 285 87 98 
Llar de Pensionistes.....................96 283 92 99
Registre de la Propiedad..............96 283 82 04
Taxis (parada Oliva)......................96 285 14 06
Taxis (parada Gandia)..................96 287 21 20
Escuela de Música Sta Cecilia.....96 285 39 25
Asociación Artístico-Musical........96 285 61 19

JAVIER LLOPIS No ho penses més i fes-te soci!!!

962 839 147

Presentació de la campanya. 
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EL COMERÇ D’OLIVA CELEBRA EL PRIMER NADAL “NORMAL” DESPRÉS DE LA PANDÈMIA

Centenars de persones han gaudit 
del tradicional Mercat de Nadal
Centenars de persones van gau-

dir al llarg del passat diumenge 
dia 18 del tradicional Mercat 

de Nadal de l’Associació de Comer-
ciants d’Oliva, situat en el Carrer 
Major i adjacents com el carrer del 
Plebà i el carrer de la Constitució. 
Ha comptat amb el suport del depar-
tament de comerç de l’Ajuntament 
d’Oliva,  que dirigeix l’alcaldessa Yo-
landa Balaguer.

Des de les deu del matí fins al mig-
dia i des de les 16 fins a les 20 hores 
el mercat va oferir nombrosos pro-
ductes i detalls interessants de cara a 
les compres nadalenques, com roba 
de vestir per a tota la família, llen-
ceria, flors i plantes, joies , llibres, 
quadres i elements decoratius, però 
també productes nadalencs i gastro-
nomia de diverses associacions locals 
que van participar en l’esdeveniment.

En aquesta ocasió van tindre els 
seus estands en el mercat els establi-
ments associats: Segurs Oliva, Mavi 
Robes, El punt natural, Gauss, Món 
menut, La Joia, Rafael moda, M.Rosa 
Salelles, Atypical, Somriu, El temple 
de les Flors, Pàgina 3, Art and Events 
Safor, Arpe òptica.

MERCAT SOLIDARI
En un tram del mateix va haver-hi 

un Mercat solidari, amb la participa-
ció de diverses associacions d’Oliva. I 
també la tradicional venda d’EUR-Ac-
cos, pagant 20 euros i podent gastar 

El Mercat de Nadal es va instal·lar al carrer Major i adjacents. 

Gent visitant el Mercat de Nadal.

un total de 30 euros fins al dia 5 de 
març als comerços associats a ACCO.

A més el Mercat es va complementar 
amb diversos Jocs Infantils totalment 
gratuïts per als més xicotets. El ma-
teix diumenge, 18 de desembre, dia 
del Mercat de Nadal d’ACCO, es va 
poder gaudir del contacontes “Des-
ordre a la biblioselva” d’Irene Verdú 
amb il·lustracions de Cessar Barceló 

publicat per La Galera- Premi Emi-
li Teixidor 2022- en les 12 h al pati 
de la Casa de la Cultura, Casa dels 
Maians d’Oliva

Al costat de l’organització d’ACCO i 
delegació de comerç, mercats i Con-
sum de l’Ajuntament d’Oliva , es va 
comptar amb la col·laboració de la 
Generalitat Valenciana per mitjà de 
la Conselleria d’Economia Sostenible, 

Sectors Productius, Comerç i Treball, 
Unió Gremial i Confe Comerç.

CAMPANYA ‘PRINCIPIS PER A 
REGALAR PRINCIPIS’

Continua vigent, fins al 31 de desem-
bre, la campanya ‘Principis per a rega-
lar amb principis’, amb un sorteig de 
4.000 ‘EurACCOs’ entre les compres 
realitzades durant aquest període. Els 

4.000 ‘EurACCOS’ s’atorgaran en dos 
grans sortejos, els dies 17 i 31 de des-
embre, en la plaça de l’Ajuntament. És 
a dir, s’entregaran 40 premis de 100 
‘EurACCOs’, 20 premis per cada sorteig. 

Divendres passat, dia 17, es va ce-
lebrar el primer amb els primers vint 
premiats.

Fanny Sanchis, presidenta d’ACCO, ha 
comentat que “Aquesta campanya de 
Nadal és molt important per al comerç 
d’Oliva, i des d’ACCO la llancem amb un 
objectiu de fer-nos pensar en els nos-
tres valors i principis i què volem per 
a Oliva en el futur. Cada compra en un 
xicotet comerç d’Oliva compta. Necessi-
tem que les ciutadanes i ciutadans d’Oli-
va trien el comerç local d’Oliva, que el 
valoren i el cuiden, perquè a més de ser 
la compra més intel·ligent, és també el 
millor regal que podem deixar als nos-
tres familiars I amistats”.

Per altra banda, l’alcaldessa d’Oliva i 
regidoria de Comerç, Mercats i Consum 
assenyalava que “des del Departament 
de Comerç, i en col·laboració amb 
ACCO, hem volgut aprofitar aquestes 
dates tan assenyalades per fer l’última 
empenta de l’any incentivant el consum 
de proximitat al comerç local d’Oliva. 
L’esperit del Nadal és cuidar i estimar la 
nostra ciutat i els nostres barris, i això 
passa necessàriament per donar suport 
als nostres comerços perquè a més de 
ser l’opció més responsable i sosteni-
ble, és la més beneficiosa per a Oliva”, 
ha conclòs Balaguer.
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Es va fer el 
lliurament del VI 
Premi a la Innovació 
en la Xarxa Tourist 
Info 2022 que va 
recaure en la Tourist 
Info de Gandia

MÉS DE 150 PROFESSIONALS DE LES MÉS DE 200 OFICINES VAN CONÉIXER LA RICA I VARIADA OFERTA TURÍSTICA D’OLIVA

Oliva, amfitriona de les XXI Jornades 
de les Tourist Info de la Comunitat

El dinar de les jornades es va celebrar al Centre Polivalent. 

M és de 150 professionals de 
les més de 200 oficines dis-
tribuïdes per tota la Comu-

nitat Valenciana van poder conéixer 
de primera mà els recursos i la rica 
i variada oferta turística d’Oliva. Una 
visita a la casa del Poeta Francisco Bri-
nes, una classe d’iniciació al golf o un 
geocaching al Parc Natural Marjal Pe-
go-Oliva, són algunes de les activitats 
que van poder realitzar els participants 
en les jornades. Aquestes jornades són 
una trobada anual entre els informa-
dors Tourist Info per a millorar la seua 
formació de cara a optimitzar el servei 
que presten als usuaris de les oficines.

 Oliva va acollir els dies 15 i 16 de 
novembre les vint-i-unenes Jornades 
Tourist Info, unes sessions de treball 
que formen part de les actuacions de 
Turisme Comunitat Valenciana per a 
impulsar i millorar els serveis que rep 
el turista en les oficines de la Xarxa. 
Durant aquests dos dies, més de 150 
informadors turístics de les més de 
200 oficines distribuïdes per tota la 
Comunitat Valenciana pogueren co-
néixer de primera mà els recursos i la 
rica i variada oferta turística d’Oliva.

 Així ho va destacar, Kino Calafat, 
regidor de Turisme de l’Ajuntament 

d’Oliva “totes les activitats que vam 
preparar des d’Oliva Turisme contri-
buiran al fet que es conega millor el 
producte de la destinació turística de 
la nostra ciutat, format per una oferta 
cultural, gastronòmica i de turisme ac-
tiu de primer ordre, destacant la ruta 
teatralitzada pel barri antic, la visita a 
la casa de Francisco Brines, el Clínic 
de golf o el geocaching per la Marjal”.

En aquesta XXI edició, les Jornades 
Tourist Info, se centraren en els co-
neixements amb associacions empre-
sarials i agents turístics sobre turisme 
esportiu en la Comunitat Valenciana. 
En aqueixa línia, l’ajuntament de La 
Nucia va descriure el seu projecte com 

a ciutat de l’esport. D’altra banda, es 
realitzava una sessió de coaching im-
partida per Cristina Arozamena, exper-
ta en aquesta matèria i Premi Interna-
cional Sòcrates 2022 al millor Coach.

A més, en el transcurs de les Jorna-
des es va fer el lliurament del VI Premi 
a la Innovació en la Xarxa Tourist Info 
2022 que va recaure en la Tourist Info 
de Gandia. El secretari autonòmic de 
Turisme, Francesc Colomer, va lliurar 
el premi a Gandia i va reiterar la im-
portància dels informadors turístics. 
També va recalcar que des de les ofi-
cines Tourist Info “mostreu la millor 
versió de tots nosaltres” i ha afegit que 
“la revolució més gran que tenim al 

davant és la de l’amabilitat, la cordiali-
tat i l’hospitalitat”.

ACTIVITATS ORGANITZADES PER 
OLIVA TURISME

Des d’Oliva Turisme es van organit-
zar quatre activitats per a mostrar a 
tots els professionals turístics institu-
cionals diversos pilars de l’oferta tu-
rística olivera.

En la primera jornada, els informa-
dors participaren en una visita guiada 
interpretativa per la Vila Cristiana i el 
Raval Morisc d’Oliva a càrrec del Ta-
ller d’Ús de Promoció Turística “Oliva 
Comtal”. El dimecres els participants 
en les jornades pogueren triar entre 

Imatge de la benvinguda als participants.

una visita a Elca, la casa del Poeta 
Francisco Brines i que és protagonis-
ta de la Ruta “ViuBrines”, una classe 
d’iniciació al golf en les instal•lacions 
del camp de golf d’Oliva Nova o un di-
vertit geocaching al Parc Natural de la 
Marjal Pego-Oliva, la versió actualitza-
da de la cerca del tresor.

Al llarg de les diferents convoca-
tòries, aquestes activitats formatives 
s’han convertit en un instrument fo-
namental de la integració de l’equip 
de treball i intercanvi d’experiències; 
assumint un concepte de “Xarxa” més 
enllà de les distàncies gràcies, no sols 
a les tecnologies, sinó també a les rela-
cions personals.

Les autoritats assistents a l’acte. 
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JORNADA MOLT EMOTIVA EN LA QUAL ES VA RECONÉIXER A LES 23 DONES QUE VAN SER SOTMESES A REPRESÀLIES 

Per primera vegada es fa un 
homenatge a la dones rapades 
pel franquisme a La Safor
P er primera vegada la comarca de 

la Safor, Oliva va acollir un acte 
d’homenatge a vint-i-tres dones 

fins ara localitzades que van ser “rapa-
des” per la dictadura de Franco com a 
càstig pels seus ideals polítics i els seus 
pensaments. Va ser dissabte passat 26 de 
novembre al migdia en la sala d’actes de 
la Casa Maians d’Oliva.

El mapa realitzat fins hui per l’empre-
sa especialitzada Art al Quadrat, amb la 
col·laboració del Centre per a la Inves-
tigació i la Memòria: Dones, Memora i 
Justícia, reflecteix ja en internet els noms 
de huit dones d’Oliva, set de la ciutat de 
Gandia, dues de Xeraco, així com d’una 
de Simat de la Valldigna, el Real de Gan-
dia, Almoines, Bellreguard, l’Alqueria de 
la Comtessa i la Font d’en Carròs.

Es tracta d’una violència oculta, amb 
falta de reconeixement fins ara, de dones 
que havien transgredit el seu paper de 
feminitat tradicional i van rebre escarn 
públic que les degradava i humiliava 
enfront de la població. Entre els càstigs 
se’ls rapava el pèl, se’ls donava beure oli 
de ricí i eren “passejades” pels carrers 
cèntrics del poble o la ciutat.

Va haver-hi una gran assistència de 
públic a aquest primer homenatge a les 
‘Dones Rapades’ de la Safor. Josep Escri-
và, el regidor de Memòria Democràtica 
de l’Ajuntament d’Oliva va assenyalar que 
“les violències masclistes que van rebre 
aquestes dones per raons polítiques o 
alliçonadores, una violència reservada 
exclusivament per a les dones”.

 Una jornada molt emotiva en la qual es 
va reconéixer públicament, de part de les 
famílies, a aquestes 23 dones que van ser 
sotmeses a una sèrie de represàlies amb 
l’objectiu d’estigmatitzar-les.

Oliva ha celebrat un acte homenatge a les dones rapades pel franquisme. 

La familia  de Vicent Alemany Mestre. Les restes de Vicent Alemany Mestre.

Dos saforencs tornen a casa desde el Cementeri de Paterna
Dos saforencs tornen a casa des 

de la Fossa 100 del Cementeri de 
Paterna. Després de les exhuma-
cions dels cossos soterrats en la 
zona, víctimes de la repressió del 
franquisme, dissabte 19 de novem-
bre tenia lloc l’emotiu acte de de-
volució a les famílies de dues dels 
cossos ja localitzats pels investiga-
dors. Es tracta de Vicent Coscollà 
Ibáñez, de Xeraco i Vicent Alemany 
Mestre, veí d’Oliva. En l’acte van 
ser presents la consellera de quali-
tat democrática Rosa Pérez, l’alcal-
dessa d’Oliva, Yolanda Balaguer, el 
regidor de memòria democràtica 
d’Oliva, Josep Escrivà, el exconce-
jal, Vicent Canet i la presidenta de 
ARFO, Teresa Llopis.

Després dels corresponents infor-
mes oficials, va poder tindre lloc 
la devolució de les restes de Vicent 
Coscollà Ibáñez. En l’acte va poder 

estar la seua última filla en vida, de 
cinc fills que va tindre. Leonor té 94 
anys i pensava que no viuria la re-
cuperació del seu pare. Va dir que 
l’última vegada que ho va veure va 
ser a la presó de Sant Miquel dels 
Reis de València, dies abans de ser 
afusellat sense cap lògica.

Coscollà era empleat públic, d’afi-
liació d’esquerres i sindicalista i 
només per això, per les seues idees, 
el règim franquista el va afusellar el 
dia 2 de novembre de 1939, i ara es 
compleixen 73 anys d’aquells fets.

La mateixa sort va patir l’oliver Vi-
cent Alemany Mestre. Estava casat 
i tenia famlia. Era agricultor però 
tenia filiació política d’esquerres i 
també sindicalista. Per això també 
va ser afusellat pel règim. Ara les 
seues restes tornen al cemente-
ri d’Oliva amb la seua família, des 
d’on mai havia d’haver eixit.

 En l’acte es va fer lliurament de les da-
des per a gravar-les en el Mapa que ha 
creat Art al Quadrat de les Dones Rapa-
des en l’Estat Espanyol de la postguerra. 
El llistat de dones represaliades va ser 
enumerat i descrit pels familiars directes 

i per Pura Peiró Bertomeu, investigado-
ra en la matèria. Estan oberts a incloure 
nous casos de persones que puguen con-
firmar les repressions a altres dones de 
la comarca de la Safor.

 L’homenatge  va ser dirigit per Teresa 

Llopis, una dona valenta i compromesa, 
presidenta de les associacions ARFO i Fos-
sa 100 i que també forma part activa del 
moviment memorialista del País Valencià.

 L’alcaldessa d’Oliva, Yolanda Balaguer, 
va valorar molt positivament aquest acte 

honorífic perquè “trau a la llum històries 
universals que s’han custodiat en la in-
timitat familiar. Ara formaran part de la 
memòria col·lectiva, un pas avant per a 
millorar la qualitat de la nostra demo-
cràcia”.

Josep Escrivá va assenyalar que 
“vull donar l’enhorabona al mo-
viment memorialista per cada fita 

aconseguida, que és fruit de la per-
severança i treball incessant. Cada 
vegada estic més convençut que 

devem la nostra democràcia al ta-
rannà d’aquestes famílies que tant 
han patit”.
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Verge del Rebollet.

L’ESTIL DE LA IMATGE ÉS DE L’ÈPOCA DE LA CONQUESTA

Abel Soler confirma que la Verge del 
Rebollet prové d’Alquézar, a Osca
L ’historiador Abel Soler va con-

firmar, en la conferència sobre 
Francesc Carròs per a la Filà Pi-

rates d’Oliva, el passat 18 de novembre, 
que la Mare de Déu del Rebollet té els 
seus orígens de la zona de Alquézar, co-
marca de Somontano de Barbastre, a la 
província d’Osca. L’estil de la Verge del 
Rebollet és de l’època de la Conquesta. 
“Estava acabada de fer quan arriba a 
Oliva. Era l’últim crit en verges de l’èpo-
ca. És una verge galactotrofusa” va dir.

 Hi ha una zona en la franja d’Aragó 
amb una sèrie de verges semblants estè-
ticament i formalment a la d’Oliva. Tan 
semblants que hi ha una que va desapa-
réixer que era idèntica i només es con-
serva el frontal i està en el Museu Nacio-
nal de Art de Catalunya. Aquesta imatge 
procedia de l’Ermita de la Verge de 
Rigatell que es troba prop de Alquezar. 
Se sap que a fundar Rebollet va vindre 
un aragonés, dos castellans i set cata-
lans. L’aragonés era Sancho de Alquezar 
“per a mi que Sancho de Alquezar va ser 
qui va encarregar a Aragó una rèplica 
de la verge del Regatell i l’artista li la va 
fer amb les mateixes mesures, fusta de 
bedoll aragonés, l’estil és de per allí i 
està feta amb un colze d’alçat aragonés, 
diferent dels catalans i valencians. És 
indubtable que procedeix d’allí. Jo el 
que faig és certificar que procedeix de 
la zona de Alquézar”.

A més va destacar que Francesc Ca-
rròs va ser el primer Almirall de la Co-
rona de Aragon, de Catalunya, els Illes 
Balears i el País Valencià segons Abel 

Xerrada d’Abel Soler, a la seu de la filà Pirates.

Soler qui va dir que “a Itàlia el títol 
d’almirall era més habitual, perquè ho 
havien agafat dels musulmans i vol dir 
“el senyor de la mar” i el van imitar els 
de Sicília i Nàpols, i d’ací es va expandir 
a la Corona d’Aragó i després els caste-
llans, els portuguesos, els holandesos i 
tota Europa van tindre almiralls”.

EL SAQUEIG DE REBOLLET I LA 
FUNDACIÓ D’OLIVA

“Oliva està molt representada en la 
Crònica de la Conquesta del Rei Jaume 
I perquè era una zona molt important, 
quan va conquistar València , després 
del pacte i entrada el 9 d’octubre de 
1238 i el rei està uns mesos organit-
zant-lo tot. I a Jaume I li sorgeix un as-
sumpte urgent a Montpeller i els diu als 
seus vassalls que havia pactat una treva 
amb els musulmans del sud del Xúquer, 
però no li van fer cas ja que sabien que 
ací hi havia alqueries grans com Elca, 
Mediona , Rebollet o la mateixa Oliva i 
eren riques i importants. Tenien ganes 
de botí. La rendició de València va ser 
una mica un engany als nobles i cava-
llers perquè ells esperaven saquejar 
la ciutat i el rei va pactar l’eixida dels 
musulmans. Aqueix engany va fer que es 
venjaren i un descendent dels normands 
Miguel Guillem d’Aguiló va armar un 
gran exèrcit amb 225 cavallers armats 
i 500 peons, ho van saquejar tot per 
sorpresa en tota la zona, van destrossar 
moltes coses i van violar a les dones . La 
majoria es van vendre com a esclaus. 

El saqueig de Rebollet va ser l’episodi 

de després de la Conquesta de València. 
Carròs no era ací perquè havia acom-
panyat al rei a Montpeller. A l’arribada 
el Rei s’enfada i li lleva tot els títols i 
propietats a Miguel Guillem d’Aguiló i 
a tots els que li van donar suport. Com 
a premi li ho va donar al noble Carròs 
perquè tenia recursos i podia refundar 
la zona”.

Carròs havia de residir en la zona i era 
davantera perquè Dénia era musulma-
na encara. Es va construir l’església del 
Castell del Rebollet, va assentar a deu 
persones i els va deixar terres per a cul-
tivar. Va estar habitat fins a 1538 en el 
terratrémol. Abel Soler va vaticinar que 
es trobaran en la zona restes arqueolò-
giques interessants durant els pròxims 
anys. 

 La fundació d’Oliva va tindre lloc amb 
unes 40 cases i una església dedicada a 
Sant Francesc “Santa María durant uns 
dos-cents anys va estar dedicada ja a 
Sant Francesc perquè era un sant italià 
al qual tenien molta devoció els Carròs 
i després el van heretar també els Cen-
telles”. La fundació va ser aproximada-
ment entre 1.249 i 1.255. El primer do-
cument que apareix de la fundació de la 
Vila d’Oliva és del 13 de febrer de 1.249 
l’endemà de la guerra amb Al Azraq i la 
seua victòria. Carròs no sols va fundar 
Oliva sinó també va tindre la responsa-
bilitat de repoblar Dénia i tota la zona 
de la Marina Alta i va col·laborar amb la 
fundació de Gandia “era com un virrei 
de la zona de la Safor i la Marina Alta en 
la seua època”.
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ROSA LLOPIS, PREMI ESPECIAL FAES 2022

R osa Llopis ha estat guardonada 
amb el Premi Especial FAES 
2022. L’expresidenta d’ACCO 

i exvicepresidenta de FAES va rebre 
l’estima de tots els seus companys en 
la XXIII Gala FAES.

– ¿S’esperava el reconeixement 
en la Gala FAES?
– Per descomptat que no. Ha estat 
una grata sorpresa que em va deixar 
tocada de veritat. D’alegria, d’emoció 
i de tot. Estic molt agraïda als meus 
companys que hagen pensat en 
mi per aquest reconeixement tan 
important. No tenia paraules, em van 
pillar tan de sorpresa en la Gala que 
em vaig col·lapsar i no podia parlar. 
En la vida m’havia col·lapsat així fins 
a posar-me a tremolar.

– Recordem que has 
representat a FAES a València 
en directives rellevants...
– Sí. Són molts anys. D’ençà que 
em van nomenar presidenta d’ACCO 
que el meu antecessor ja formava 
part de FAES, i em vaig incorporar 
a la Junta d’ells immediatament. 
Dos mesos després em van nomenar 
vicepresidenta de FAES, un càrrec 
que he desenvolupat durant molts 
anys amb molt de gust amb ells i 
he estat la bandera, al costat de la 
d’ACCO, que jo he portat endavant. 
ACCO forma part d’Unió Gremial 
i Confecomerç i les dues entitats 
ens han aportat moltes coses al 
comerç d’Oliva. Hem rebut molt de 
suport. Però a FAES com la seu està 

a Gandia, tan prop, era com estar 
a casa.

– En aquests anys, que recordes 
de lluites que heu aconseguit 
treballant junts?
– Totes les propostes, el que els 
nostres associats ens traslladen com 
associació, qualsevol cosa que no 
ho podíem aconseguir a través de 
nosaltres, ho hem traslladat a FAES 
i automàticament es posaven en 
marxa, tant el president com tota 
la junta directiva. I això, si no estàs 
associat a FAES no ho tens. És una 
arma importantíssima. Aprofite per 
a dir a totes les associacions que no 
estan federades en FAES no saben 
el que es perden. Una associació és 
impossible créixer i ser gran si no 
està en una Federació, que defén a les 
associacions de manera increïble. Tot 
el que una associació per si sola no 
pot aconseguir, per eixample arribar 
a les institucions més elevades, FAES 
sí que pot. És un pont que tenim i cal 
agarrar-se a ell.

– Des que vas començar en el 
món del comerç han canviat 
moltíssim les coses..
– Clar, tots ho sabem. Els hàbits de 
les persones han canviat. La forma 
de comprar, la forma d’eixir o entrar. 
Absolutament tot. Per exemple abans 
els dissabtes de vesprada era el millor 
dia de la setmana de vendes al xicotet 
comerç. Hui en dia, m’atreviria a dir 
que és el pitjor dia de la setmana, 
encara que ve gent i estem al peu del 
canó, amb les botigues obertes. Però 
el que abans era impensable, tancar 
un comerç el dissabte de vesprada, 
hui ja no és tan rar. Perquè és millor 
un dilluns o dimarts de vesprada que 
un dissabte. Els hàbits han canviat. 
Des de la meua humil opinió els 
dissabtes de vesprada la gent està 
còmodament a casa descansant 
després de tota la setmana laboral. El 
que no té xiquets se’n va de pont si hi 
ha. No volen eixir a comprar eixe dia, 
tenen tota la vesprada per a poder-
ho fer. Els costums han canviat, com 
l’economia, la política, etc.

Rosa Llopis, al seu comerç. 

“Un negoci si no eres feliç en el 
que fas i treballes no el dona 
resultat. Quan més li dones, 
més et dona ell”

“Aquests 
darrers anys 
Oliva ha 
crescut en 
comerç de 
qualitat”

– Com et vas iniciar en el món 
del comerç?
– Jo vaig acabar els meus estudis 
i vaig començar una carrera, però 
no vaig continuar. M’agradava molt 
la moda. En segon de carrera m’ho 
vaig deixar amb el disgust de mon 
pare, però volia que jo fora feliç 
i el que la xica volguera. Em vaig 
posar a estudiar disseny en el món 
de la moda a València i a poc a poc 
em va entrar el cuquet aquest. Mon 
pare va voler muntar-me una tenda a 
l’entrada d’Oliva-com tots sabeu-i vaig 
començar amb roba de xiquets, de 
llar i poc més. I era molt feliç, però jo 
volia més, no em conformava. A través 
de viatjar i veure món vaig començar 
amb el món de la moda. Visitant Milà, 
París, etc. Primer vaig començar amb 

dissenyadors menuts i després és un 
caramel que quan més li dones, més 
en vols.

– I vas muntar ja l’actual Rosa 
Dona, la primera botiga de la 
Safor que duia moda de París.
– Si així era. Portava roba francesa, 
italiana, alemanya. Fa ara 45 anys 
d’això. Però no crec que arribe als 
50 anys, crec que em jubilaré abans.

– La teua botiga és molt 
coneguda i han vingut clients 
de tota la província de València 
i d’Alacant.
– Jo he aguantat el tiró perquè 
continue tenint clientes de tot el 
voltant i no tan sols d’Oliva, per 
descomptat. Però des de Calp cap 
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al sud, els pobles de la Safor fins 
a Alcoi, o València capital que els 
meus representants sempre m’han 
portat a les seues dones per a 
buscar-les equips xulos per a vestir-
les per un acte, una comunió o 
una boda. Això és un ret important 
per a mi. I encara que no és una 
tenda de núvies, he vestit a núvies, 
a moltes mares, padrines, etc. El 
meu fort sempre ha estat la festa, 
vestits de cerimònia molt rellevant, 
els còctels, etc. Han confiat en mi 
gent important i estic molt agraïda 
a totes les clientes que confien en 
mi. M’han donat via lliure per a 
buscar-los el millor per a elles, les 
he cridat, han entrat per la porta 
i el vestit que els he mostrat s’han 
quedat. He intentat sempre ser 

afectuosa i amable, és important 
ser detallista i a totes les clientes 
les vull. Moltes són amigues. Açò 
és com tindre la meua xiqueta 
menuda, la meua vida i passió. Un 
negoci si no eres feliç en el que fas 
i treballes no el dona resultat. Quan 
més li dones, més ell et dona.

– Quina recomanació faries 
a les associades d’ACCO 
actuals?. Has estat molts 
anys presidenta i què 
t’agradaria de cara al futur 
de l’associació?
– A les que segueixen en la junta 
i l’associació, vull dir-les que són 
unes “jabates” i que moltíssimes 
gràcies per estar ací. Que estan 
fent-ho molt bé, que són unes 

lluitadores i seguisquen així. Que 
posen la mateixa fermesa tant per 
a elles, que és el més important, 
com a l’entitat. Que visquen el seu 
negoci en afecte, que no perden 
mai el somriure, l’amor al qual 
fan i que seguisquen endavant per 
a tots.

– I als comerços que encara 
no estan associats?
– Al que no estan associats el que 
els tinc de dir és que córreguen 
a associar-se perquè açò és una 
gran família. I el que no pots fer 
tu sol , te’n vas a qualsevol de la 
junta d’ACCO o qualsevol associat, 
perquè tots som companys. Açò 
era impensable abans. La gent es 
mirava com a rivals, quasi no es 

parlaven amb la botiga del costat 
o la d’enfront. Jo ho recorde quan 
era molt menuda. Es creuaven per 
la vorera i no es deien ni bon dia. 
Hui en dia són companyes. Si una 
botiga no té un suèter que demana 
la clienta, l’envia a la companya 
del costat. I això estem fent-ho 
tots contínuament. Es nota una 
companyonia i els clients es queden 
sorpreses de la nostra unió, i això 
agrada molt a la gent. Això que no 
es perda, per favor.

– Oliva té fama per tindre 
roba de qualitat a les seues 
tendes quan a altres ciutats 
han baixat el nivell d’aquesta.
– És evident que a tot el món 
sencer han tancat moltes tendes, 

s’ha baixat molt la qualitat, tres 
escalons de les marques que hi 
havia abans. La gent mira molt 
els preus i no és el mateix. Però 
tenim a Oliva uns comerços molt 
xulos, amb qualitats estupendes, on 
la gent entra i veu una roba molt 
bona, aglutinats al voltant de dos 
carrers i això no es veu. Al nord i al 
sud, que hi havia abans un comerç 
de categoria, ara nosaltres els 
estem guanyant la partida. Perquè 
ells han tancat moltes botigues, han 
baixat la qualitat i nosaltres estem 
creixent. Aquests darrers anys Oliva 
ha crescut en comerç de qualitat i 
la gent s’ha adonat i a hores d’ara 
el comerç d’Oliva és el pioner de 
la Safor, amb molt d’orgull que ho 
puc dir.
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ES PODRÁN BENIFICIAR VIVENDES AMB MÉS DE 50 ANYS D’ANTIGUITAT 

Ajudes d’Europa per valor de 3,7 
milions per a rehabilitar habitatges
La conselleria d’Habitatge i Arqui-

tectura Bioclimàtica ha anunciat 
la resolució del Programa d’aju-

des a les actuacions de rehabilitació de 
barris dels Fons Next Generation EU. La 
proposta d’Oliva, per a rehabilitar ener-
gèticament 359 habitatges i millorar la 
qualitat urbana de l’entorn, ha estat se-
leccionat i suposarà una inversió total 
de 4.672.000 euros. 

A Oliva se li ha concedit íntegrament el 
projecte Pla de Barris presentat per a re-
habilitar i millorar l’entorn de l’eixample 
urbà des de la carretera de Gandia fins a 
l’inici de la de Gabriel Siscar. El muni-
cipi rebrà d’aquests fons europeus 3,7 
milions d’euros, que es traduiran en una 
inversió total de més de 4,6 milions d’eu-
ros amb l’aportació de 400.000 euros 
per part de l’Ajuntament.

L’alcaldessa d’Oliva Yolanda Balaguer 
va rebre el passat dia 2 de desembre 
la notícia del vicepresident i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàti-
ca, Hèctor Illueca, sobre la resolució 
del Programa d’ajudes a la rehabilitació 
de barris dels Fons Next Generation UE. 
Oliva és un dels municipis beneficiats 
d’aquesta subvenció.

Les obres de rehabilitació dels habitat-
ges estaran subvencionades en un 87% 
de mitja. Amb una aportació mitja de 
1.400 euros per família, es podran fer 
millores l’habitatge pel valor d’11.000 
euros, en actuacions destinades a la 
conservació, millora de l’accessibilitat i 
eficiència energètica. Un total de 359 ha-
bitatges amb més de 50 anys d’antiguitat 
es podran beneficiar d’aquesta subvenció 
per millorar les seues condicions en ma-
tèria d’accessibilitat, energètica, social i 
ecològica les actuacions que es podran 
desenvolupar fins el 2026.

El projecte de millora de l’entorn urbà 
subvencionat pels fons europeus con-
sistirà en la reurbanització del carrer 
Comtessa Maians pel valor de 400.000 
euros. El nou disseny buscarà la sos-
tenibilitat ecològica i social alineant-se 
als objectius establerts pels Fons Next 
Generation. Es preveuen actuacions 
per fer més amable i acollidora la zona 
d’àmbit públic mitjançant la incorpora-
ció d’espais d’estança de qualitat al llarg 
del vial i la seua adequació als nous es-
tàndards d’accessibilitat.

L’alcaldessa Yolanda Balaguer i la regidora de vivenda, Ioana Sintimbrean, amb els técnics.

Per a la gestió de les ajudes i asses-
sorament a les famílies es destinaran 
287.000 euros d’aquesta subvenció 
per a la contractació d’una oficina 
tècnica. Serà l’Ajuntament d’Oliva qui 
es posarà en contacte amb veïnat de la 
zona per a informar-los del procedi-
ment a seguir.

Segons l’alcaldessa d’Oliva, Yolanda 
Balaguer, que s’ha mostrat encantada 
i satisfeta per l’anunci de Conselleria,  
“les actuacions previstes i presentades 
al Programa Barris responen a una ne-
cessitat i a una reivindicació del barri i 
aquesta subvenció possibilita la solució 
que mereixen: la rehabilitació de les 
vivendes antigues de la zona de l’eixam-
ple del cas urbà d’Oliva”. “Per a revertir 
el deteriorament i millorar la qualitat 
urbana i modernització de les xarxes i 
infraestructures redissenyarem aquesta 
zona i la jerarquia viaria per fer-la més 
amable i accessible, la renaturalitzarem 
i la farem més sostenible energètica i 
socialment” ha afegit.Mapa de la Zona on es va a actuar.
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El Conservatori reclama la seua 
ampliació l’any del 25 aniversari

El Conservatori Professional de 
Música Josep Climent va iniciar 
els actes del 25 Aniversari coinci-

dint amb la celebració del dia de Santa 
Cecília, patrona de la música, amb un 
acte que va reunir els quatre directors 
que ha tingut el centre, les autoritats 
locals encapçalades per l’alcaldessa 
Yolanda Balaguer i l’edil d’educació 
Ana Morell, l’edil d’educació de Gan-
dia Carmen Fuster, el director general 
de formació professional i ensenya-
ments de règim especial de la Con-
selleria d’Educació, Cultura i Esport, 
Manuel Gomicia, i els tres alumnes 
premiats de l’anterior curs educatiu, 
entre altres.

Gomicia, en el seu parlament, va reco-
néixer que “el Conservatori té la sort de 
celebrar els 25 anys, és important per a 
Oliva i per a la Safor i això és sobretot 
gràcies a la labor de l’equip de profes-

L’OBERTURA DEL NOU CURS I INICI DEL ANIVERSARI VA CONCLOURE AMB UN CONCERT EXTRAORDINARI 

Els tres alumnes premiats.

educatiu com des del polític i va expli-
car alguns dels actes que tindran lloc en 
aquest 25 Aniversari, com el concert so-
lidari amb un cor de xiquets i xiquetes 
africanes, la primera Setmana Musical 
d’enguany, el Nadal Tubes, el West Side 
Story que es farà al costat de l’IES Vall 
de la Safor de Vilallonga, una adapta-
ció de la sarsuela La Gran Via o el con-
cert de clausura a més de l’estrena de 

sionals del centre, de l’alumnat que re-
corda el seu pas pel mateix i ha suposat 
un canvi per a la societat. Felicitar-vos 
per la labor ben feta”. 

A més va anunciar que la Conselleria 
d’Educació és conscient de les neces-
sitats de l’ampliació del centre “i d’ací 
a poc temps es podrà licitar l’Edificant 
que necessiteu per a donar cabuda a 
l’alumnat que té el mateix”.

L’acte va congregar per primera ve-
gada als exdirectors del centre Luís 
Sanjaime, entre els anys 1997 i 1998, 
Juan Manuel Sapiña l’any 1999 i José 
Vicente Oliver, director entre l’any 2000 
i el 2016 i José Tomás Estornell l’actual 
màxim responsable del centre des de 
l’inici del curs 2016-17 qui va agrair 
a tots els que han fet possibles aquests 
25 anys del centre tant des de l’àmbit 

la peça encarregada al professor Joan 
Alborch.

A més es va premiar el treball de tres 
alumnes extraordinaris del centre en 
l’anterior curs educatiu. Es tracta d’Alba 
Cantos Peiró en la modalitat de piano, 
Joan Mestre Cardona, també en la mo-
dalitat de piano i María Ferrer Ivanova 
en clarinet, que no va poder ser present 
i ho va recollir el seu pare Carlos Ferrer.

L’acte va congregar 
per primera vegada 
als exdirectors 
del Conservatori 
Professional de 
Música Josep Climent 

Apertura del 25 aniversari del Conservatori. 
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El quadre regal de Carles Navarro.

LLIURAMENT D’UN QUADRE
El professor i pintor Carlos Nava-

rro va fer lliurament en aquest acte al 
Conservatori d’Oliva d’un gran quadre 
seu denominat “Nit de màgia en Hoher 
Market”, una plaça de Viena que va ser 
destrossada per la guerra, amb una 
fantasia en la qual Mozart explicava els 
detalls abans de l’estrena de “La flauta 
màgica” a grans artistes contemporanis 
com Richard Strauss, Mariana Martínez, 
Ludwig van Beethoven i Franz Schubert.

OBERTURA DEL NOU CURS
L’acte d’obertura del nou curs edu-

catiu 2022-23 i inici del 25 Aniversari 
va concloure amb un concert extraor-
dinari de la Banda Simfònica del CPM 
“Josep Climent” d’Oliva sota la direcció 
del mestre Vicent Simó en la qual es 
van interpretar les peces “deu anys de 
contraban” del propi V. Simó, pasdo-
ble dedicat als contrabandistes d’Ador, 
“Poeta i vilatà”(Obertura) de F. Von Su-
ppé, “Oregon” de Jacob de Haan i per a 
acabar “The Legend of Maracaibo” de 
J.A. Pina.

El director general i director del 
centre.

Quatre directors en 
25 anys d’història

José Tomàs Estornell director del centre des de l’any 2016
“Aquesta és una data importantíssima. Un curs marcat pel 25 Aniversari 

com a centre educatiu de la comarca. Hem preparat tot un món d’activitats 
per a celebrar-ho. Cal remarcar que el projecte europeu Opera Omnium 
s’ha fet amb molta il·lusió perquè el centre fins ara no havia apostat per 
la internacionalització. Tractarà de la música escènica i qüestions al seu 
voltant”.

José Vicente Oliver director entre el 2000 y el 2016
“Jo vaig començar al col·legi Lluís Vives, primer com a professor i des-

prés vaig ser cap d’estudis amb Juan com a director. Finalment, vaig acce-
dir a la direcció del centre. Vaig veure tot el procés de construcció, com 
es va fer aquest centre i en un principi no estava feta l’Aula de percussió. 
Vaig parlar amb la Conselleria i ens va atendre el director general de 
règim econòmic Alejandro Bañares, i es va poder completar l’obra. En 
el seu moment vaig ser el director que va inaugurar el centre, al costat 
del conseller Font de Mora”. “Van ser uns anys molt bonics, amb un tre-
ball intens. Vaig tindre bona harmonia amb la directora del Col·legi Lluís 
Vives. A més quan jo me’n vaig anar estàvem en prop de 400 alumnes, 
quan la capacitat del centre era de 270. Vam sol·licitar l’ampliació i ens 
la van aprovar, però espere que no tarde molt en fer-se”. “En aquell mo-
ment començaren els viatges a França i Alemanya amb la col·laboració de 
l’Ajuntament d’Oliva, que sempre ens ha donat suport. Especialment David 
González, però també Salvador Fuster, Chelo Escrivà i Enrique Orquin. 
Aquest ha estat sempre un centre especial amb un magnífic professorat. 
Crec que seria sostenible ampliar el centre en el cicle superior per la seua 
ubicació amb alumnes de la Safor i comarques veïnes com la Marina Alta 
o la Vall d’Albaida”.

Juan Manuel Sapiña director l’any 1999
“Vaig vindre de Saragossa com a cap d’estudis del Conservatori que s’aca-

bava d’inaugurar. En anar-se´n Luís a València, vaig fer el curs de direcció, 
sent inspector José Antonio Pellicer. Estàvem al col·legi Lluís vives i el centre 
anava creixent i ens faltaven aules, ens posaren un parell de barracons 

provisionals fins al trasllat al nou centre. Vaig tornar un any a Saragossa i 
després vaig vindre ací on he estat els darrers 24 anys”.

Luís Sanjaime primer director entre 1997 i 1998
“Van ser anys prou difícils per a començar. Estàvem al col·legi Lluís Vives 

i tenien classe fins a les 17 hores, no podíem entrar abans, però ens consi-
deraven rars. En alguna ocasió ens van traure els pianos al corredor perquè 
deien que molestaven. Al final vam haver de cridar a l’inspector Pellicer i ell 
fou qui va posar ordre. Jo vaig estar dos anys i després me’n vaig tornar a la 
meua plaça al Conservatori de València. En aquell moment un arquitecte va 
començar a fer els plànols del nou centre. Em cridaven a mi. Les places que 
volien posar eren 260 i els vaig dir que no menys de 600, i no em van fer 
cas. Va eixir ja menut. No teníem ni sala d’audicions, ni de professors i vam 
habilitar una secretaria. Ara ja fa falta ampliar-lo perquè s’ha quedat molt 
menut. Els nostres xiquets es portaven molt bé amb les coses del col·legi, 
no tocaven res. El Conservatori va nàixer amb l’oposició de Gandia, i van fer 
molt el diputat Juan Sanchis, el musicòleg Josep Climent i el llavors alcalde 
Enrique Orquín”.

Els quatre directors que ha tingut el centre. 
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Els Nadals més complets de la historia

L’ambient nadalenc ja està molt present als carrers d’Oliva. 

La regidora de Festes, Yolanda Na-
varro, ha explicat que es tracta 
d’una programació molt completa 

i diferent, on tant majors com menuts 
gaudiran d’esdeveniments, molta mú-
sica, tradició i festa.

Des de fa uns dies els veïns poden 
veure com els arbres de Nadal han 
començat a envair els seus carrers i 
les places dels barris de la platja, Ra-
val- Gerreria, Sector XV i l’Ajuntament. 
I de forma oficial, va tenir lloc el tret 
d’eixida al Nadal, el 8 de desembre, al 
Parc de l’Estació amb l’encesa de llums 
nadalenques, a càrrec de la regidoria 
de Comerç, Mercats i Consum.

NADAL ALS BARRIS
Des de la regidoria de Festes i amb 

col·laboració de la regidoria de Parti-
cipació Ciutadana, hem elaborat una 
programació anomenada el Nadal als 
barris, on es desenvoluparan nombro-
ses activitats als barris d’Oliva i compten 
amb la col·laboració de les seues asso-
ciacions veïnals.

El dia 23 de desembre, al barri del Pi-
net, començarà el muntatge del betlem. 
I aquest mateix dia, el Pare Noel visitarà 
a tots els xiquets i xiquetes del barri del 

Pinet i de Sant Francesc. Per finalitzar 
la programació dels Nadals als barris, 
tindrà lloc el pròxim 29 de desembre, 
una xocolatada nadalenca, a càrrec de 
l’Associació veïnal El Palau. 

També s’han programat tallers, jocs i 
exposicions, per tal que tan majors com 
menuts puguen gaudir d’uns nadals 
molt especials. 

La Ludoteca del Nadal començarà el 
pròxim 23 de desembre i acabarà el 5 
de gener i tindrà lloc al Col·legi CEIP 
Hort de Palau. Aquesta iniciativa comp-
ta amb l’organització de la regidoria de 
Benestar Social i en altres edicions, ha 
tingut molt bona acollida. 

Quan a exposicions, des del 2 de des-
embre fins al 12 de desembre, els veïns 
i veïnes han gaudit de l’exposició de 
l’Associació Cultural Pinzellades, que 
ha organitzat la regidoria de Cultura al 
Museu Casa Maians d’Oliva. 

Enguany Oliva també comptarà amb 
diversos mercats. El Mercat de Nadal El 
Crist s’ha celebrat el dia 10; el del Pare 
Noel (16 al 18 de desembre) i el Mercat 
de Nadal de ACCO (18 de desembre). 
També, el Pare Noel va visitar als més 
menuts, els 17 i 18 de desembre al parc 
de l’Estació. 

L’esport també ha estat protagonista. 
La regidoria d’Esports va organitzar 
el divendres 16 les primeres jorna-
des d’activitat física per a la gent gran. 
Igualment s’ha disputat la Cursa de Sant 
Silvestre (18 desembre). Concerts, com 
el de la Pietat o el Cor Megoc s’han ce-
lebrat ja. Seguidament, el 23 de desem-
bre, tindrà lloc el Musical La Prinzesa 
del Hielo, a les 18 hores, al Parc de 
l’Estació.  Un concert molt cridaner que 
farà gaudir als més menuts. Eixe mateix 
dia,  serà el torn de la Coral de Santa 
Cecília, que oferirà un concert a les 
19.30 hores, a l’Església del Rebollet. 

Seguidament, el 22 i 23 de des-
embre, tindrà lloc les jornades Me-
taverso, al centre Polivalent d’Oliva, 
de 10 a 14 hores i de 16 h a 20 ho-
res. Aquesta jornada compta amb la 
col·laboració de Turisme i Joventut.

Els més menuts, també podran gau-
dir del contacontes a càrrec de Maria 
Pellicer, que tindrà lloc el pròxim 28 
de desembre a les 11.30 h en la Bi-
blioteca Tamarit. Activitat recomana-
ble, a partir de 4 anys.

Ja en el 2023, el dia 4 de gener,  tin-
drà lloc el contacontes del llibre ‘Les 
tres reines d’Orient’ a les 11.30 hores 

a la Biblioteca de l’Envic.
El 30 de desembre, el Carter Reial 

també visitarà Oliva per rebre les car-
tes dels xiquets i xiquetes. Des de les 
11 h fins a les 14 hores, i de 16 a 19 
hores, el carter Reial de Ses Majestats 
els Reis d’Orient estarà arreplegant 
les cartes a la plaça La Bassa.

Per finalitzar l’any, el pròxim 31 de 
desembre tindrà lloc la gran festa de 
nit de Cap d’Any a la plaça Joan Bap-
tista Escrivà, a partir de les 23.30 ho-
res. Aquesta gran festa comptarà amb 
les campanades en directe, la macro-
discomòbil dels DJ’s Josep Mestre i 
Javi Mengu, i molta animació.

CAVALCADA DE REIS
I com no, el 5 de genere tindrà lloc 

la cavalcada de Ses Majestats els Reis 
d’Orient. 

A les 11 hores, arribaran per mar 
al Club Nàutic d’Oliva i les autoritats 
i l’Associació de veïns de la platja els 
rebrem. Seguidament, com es tradi-
ció a les 12 h visitaran a les 3 parrò-
quies d’Oliva, la residencia La nostra 
senyora del rebollet i per finalitzar, el 
convent de Santa Clara.

A partir de les 18.30 h els més me-

nuts gaudiran de la cavalcada de reis, 
que eixirà des de la casa de la Festa i 
acabarà al parc de l’Estació. 

Per concloure, aquests nadals tan 
intensos, els pròxims 13, 14 i 15 de 
gener tindrà lloc el Mercat Modernis-
ta i les calderes de Sant Joan, al barri 
del Raval Gerreria. El pròxim dissabte 
14 de gener, tindrà lloc l’elaboració 
de les tradicionals calderes a càrrec 
dels festes de Sant Vicent i la regido-
ria de Festes. 

La regidora de festes, Yolanda Na-
varro ha afirmat que “sols puc més 
que agrair a totes les associacions, 
regidories, veïns i veïnes que heu 
format part d’aquesta gran progra-
mació festiva, cultural i tradicional”.

Per la seua banda, l ’alcaldessa 
d’Oliva, Yolanda Balaguer ha volgut 
felicitar públicament a “la meua 
companya  Yolanda Navarro per l’or-
ganització i planificació dels Nadals 
més complets de la historia. Perquè 
com s’hi haureu adonat, hi ha una 
gran varietat d’esdeveniments que 
fan posible que tant menuts com 
majors puguen gaudir d’unes festes 
molt boniques i plenes d’alegria i 
esperança. 

S’HA CREAT UNA VARIADA PROGRAMACIÓ PER A GAUDIR DE MÚSICA, TRADICIÓ I FESTA
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EL PROJECTE PRESENTAT A LES AJUDES DELS FONS NEXT GENERATION DE LA UE ESTÀ ACCEPTAT ÍNTEGRAMENT

Inversió de 2 milions d’euros 
per a renovar el Mercat Municipal
E l Ministeri d’Indústria, Comerç i 

Turisme ha aprovat la resolució 
de la segona convocatòria de 

les línies d’ajudes al sector comercial 
donant llum verda a 13 projectes de la 
Comunitat Valenciana, entre els quals es 
troba el d’Oliva, valorat amb 2 milions 
d’euros.

L’alcaldessa d’Oliva Yolanda Bala-
guer va anunciar el dia 12 de desembre 
als comerciants del Mercat Municipal 
d’Oliva que el projecte presentat pel 
municipi a les ajudes dels Fons Next 
Generation de la UE està acceptat ínte-
grament. Això suposa una inversió de 
2 milions d’euros per a renovar un dels 
espais més emblemàtics del municipi 
d’Oliva: El Mercat Municipal.

El projecte respon a la necessitat de 
dinamitzar l’activitat comercial del 
municipi, prenent com a eix central 
de l’actuació la rehabilitació i millora 
del Mercat Municipal durant els últims 
anys, fruit de l’obsolescència de les ins-
tal·lacions, de la crisi provocada per la 
pandèmia i la falta de competitivitat i 
digitalització dels seus serveis. Per tant, 
el seu objectiu és aportar solucions in-
novadores que permetran millorar el 
relleu generacional i la dinamització del 
Mercat. A més a més, s’inclouran millo-
res per a tot el sector comercial d’Oliva 
incorporant actuacions d’innovació di-
gital i sostenibilitat.

Amb el nom «Nou Mercat d’Oliva, sos-
tenible i Digital», el projecte d’Oliva va-
lorat en 2 milions d’euros planteja una 
actuació tractora sobre el Mercat Munici-
pal que pretén prioritzar la sostenibilitat 
econòmica i mediambiental de l’espai. Es 
plantegen millores estructurals, de pavi-
mentació, estètica corporativa, increment 

El Mercat Municipal d’Oliva. 

Endavant el Passeig Dunar 
El Govern ha aprovat, a través de la Conferència Sectorial de 

Turisme, la posada en marxa en la Comunitat Valenciana de 21 
projectes beneficiaris de la II Convocatòria extraordinària del 
programa de Plans de Sostenibilitat Turística en Destí 2022, 
finançat íntegrament amb fons del Pla de Recuperació, Trans-
formació i Resiliència, entre ells el del projecte del Passeig 
Marítim Dunar d’Oliva .

 D’aquesta manera tira avant el projecte d’Oliva, que escometrà 
la redinamització i reconversió de l’àrea costanera mitjançant 
travessia litoral sostenible accessible i resilient i suposarà una 
inversió dels fons previstos de 2.441.513 euros i també”Gandia 
turística, connectada i sostenible’, amb 2.441.513 euros per a 
actuacions vinculades amb el paratge natural municipal del Par-
palló Borrell (Centre d’interpretació, museu) i actuacions de 
restauració al Parc Arqueològic del Castell de Bairén. 

La vicealcaldessa Ana Morell va assenyalar que “no puc estar 
més que satisfeta, tenim el projecte, tenim els diners, i en uns 
mesos tindrem el passeig que la platja d’Oliva és mereix”. Serà 
una passarel·la de fusta que creuarà el litoral local des del límit 
de Piles fins al Club Nàutic Oliva i després des del sector 15 fins 
al sud del terme municipal al costat del riu Molinell. En total la 
Comunitat Valenciana rebrà 59.775.102 euros per al desenvo-
lupament dels projectes aprovats a la regió. En total, el Govern 
invertirà 720 milions d’euros dels fons NextGenerationEU en 
matèria de sostenibilitat turística.

El parlament Europeu va celebrar a la seua seu a Brussel·les 
el fòrum “El sector turístic dinamitzador d’una recuperació 
sostenible”, l’encontre va servir per a treballar els eixos fona-
mentals per a aconseguir un turisme de qualitat, transversal 
i rellevant en l’àmbit de la recuperació econòmica.La viceal-
caldessa d’Oliva, Ana Morell va poder presentar el Projecte de 
Sostenibilitat Turístic en destí del municipi; valorat en més de 
2 milions d’euros, el projecte planteja entre d’altres la creació 
d’un passeig en altura que puga connectar les platges del litoral 
de la nostra ciutat. A la reunió mantinguda amb Domènec Ruiz 
Devesa, membre del Grup de l’Aliança Progressista de Socialis-
tes y Demòcrates del Parlament Europeu es va poder detallar 
la idoneïtat d’aquest ambiciós projecte que servirà per a redi-
namitzar i reconvertir la franja litoral de la platja d’Oliva per 
a previndre riscos enfront dels temporals provocats pel canvi 
climàtic i afavorir la mobilitat turística preservant els valors 
mediambientals del cordó dunar, així com millorar l’entorn 
de l’àrea de costa.

“En l’elaboració d’aquest Projecte de Sostenibilitat Turístic 
s’ha comptat amb el teixit empresarial i societat civil a través de 
les taules sectorials de turisme per al Pla estratègic, el consell 
Municipal de Turisme i la visió interdepartamental de l’Ajunta-
ment d’Oliva, pel que celebrem profundament la gran accep-
tació que està tenint davant les administracions superiors” ha 
conclòs Morell.Recreació del projecte del Passeig Dunar. 

de la mobilitat i del flux de circulació de 
clientela pels espais comuns i els llocs 
comercials. Aquestes actuacions suposen 
una millora en la redistribució dels es-
pais del mercat amb la finalitat de fer-lo 
més útil, funcional i atractiu no sols per a 
l’activitat comercial sinó també per a les 
persones consumidores.

A més a més, també s’hi preveu una 
inversió en la mateixa infraestructura, 

els sistemes d’accés, l’accessibilitat i la 
gestió eficient de l’energia i dels resi-
dus. L’alcaldessa d’Oliva i regidora de 
Comerç, Mercats i Consum Yolanda 
Balaguer ha declarat que «totes les ac-
tuacions previstes responen a un ma-
teix fi: oferir a la nostra ciutadania un 
mercat renovat, a l’avantguarda, soste-
nible i amable amb la ciutat, l’entorn i 
la seua gent». En aquest sentit, Balaguer 

també comenta que «s’han previst cam-
panyes per al foment i sensibilització 
en matèria d’economia circular, gestió 
de residus, reciclatge, etc. També un 
programa d’acompanyament i formació 
per a autònoms i Pymes comercials en 
transformació digital per a millorar la 
seua competitivitat en entorns digitals, 
que és essencial si volem garantir un 
relleu generacional en el Mercat Mu-

nicipal».En definitiva, «s’ha dissenyat 
un projecte d’abast global per a tots els 
comerços d’Oliva entorn de la digitalit-
zació i la sostenibilitat com a eixos fona-
mentadors d’un projecte que afavorirà 
la competitivitat d’aquest sector i poten-
ciarà el desenvolupament econòmic i 
social del municipi» ha conclòs l’alcal-
dessa i regidora de Comerç Mercats i 
Consum Yolanda Balaguer.
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«NADAL OLIVIA» S’EMMARCA DINTRE DEL PROGRAMA OLIVIA CONCILIA 

Servei de ludoteca gratuïta per 
facilitar la conciliació de les famílies 
El  programa municipal Oliva 

Concilia torna a oferir el servei 
de ludoteca gratuïta, a partir 

del 23 de desembre fins al 5 de gener 
per conciliar els dissabtes i vacances 
escolars.

L’Ajuntament d’Oliva a través del De-
partament de Benestar Social, que diri-
geix Yolanda Navarro, torna a posar en 
marxa el programa de conciliació per 
a les festes de Nadal. «Nadal Olivia», el 
servei de ludoteca públic i gratuït per a 
aquestes festes obrirà les seues portes al 
CEIP Hort de Palau des de 23 de desem-
bre de 2022 fins al 5 de gener del 2023.

Xiquets i xiquetes en una sessió de la ludoteca.

Premis al rendiment acadèmic a dinou 
alumnes dels col·legis del municipi

Un total de 19 alumnes dels centres educa-
tius d’Oliva han rebut els premis extraordi-
naris al rendiment acadèmic que concedeix 
la Conselleria d’Educació de la Generalitat 
Valenciana d’acord amb els mèrits educatius 
realitzats durant la seua formació acadèmica. 
La resolució la feia pública la direcció general 
d’innovació educativa i ordenació.

 Es tracta concretament de Alma Frasquet 
Marín, Nouria Hadjaj Benayad i Marc Marti 
Verdú del CEIP Alfadalí; a Maria Martí Payeras, 
Elena Matel Ani i Paula Rossi Morell, del CEIP 
Hort de Palau; a Rodrigo Muñoz Morales i Mar 

Pastor Escrivà del CEIP La Carrasca; a Ona Ali-
cia Blay Diaz, Nico Marcet Cyrano i Hao Zhang 
Han del CEIP Lluis Vives; a Raúl Ruzafa Gonzá-
lez del CEIP Santa Anna; a Roser Gómez Vives, 
Kalina Krzyszczzyk i Amira Lahib Mata del CEIP 
Verge dels Desemparats; a Norah Bodí Mena, 
Ismael Just Malonda i Carlota Virgili Jorda del 
Col•legi El Rebollet i Sofía Salabert Escrivà del 
Col·legi San José de la Montaña.

 La regidora d’educació Ana Morell ha as-
senyalat que “una de les majors satisfaccions 
que puc tindre com a representant públic de 
la meua ciutat és la de veure que en els premis 

extraordinaris al rendiment acadèmic, sempre 
hi ha joves de la nostra ciutat, alumnat de 10 
que fan de la nostra població un lloc on hi ha 
excel·lència garantida per al futur”.

Finalment, assenyalava que “Enhorabona 
a totes elles i tots ells pel reconeixement que 
la Conselleria d’Educació ha fet al seu esforç, 
treball i talent. Sou l’orgull de tota una ciutat. I 
enhorabona, a tots els centres educatius d’Oli-
va. Amb la comunitat educativa que formem 
entre totes les parts implicades, pares, mares, 
professorat, equips directius i alumnat podem 
fer que siguen allò que somien”.

Aquest servei, públic i gratuït, està 
dirigit a totes les famílies amb xiquets 
i xiquetes d’entre 3 i 16 anys escola-
ritzats, i per a fer-ne ús no es necessi-
ta inscripció prèvia. L’horari de Nadal 
Olivia és flexible, tots els matins de 8 h 
a 14 h. És a dir, les famílies poden fer 
ús del temps que necessiten: l’entrada i 
l’eixida és oberta per a les persones que 
vulguen fer ús d’aquest servei segons les 
necessitats familiars i el temps requerit.

«Nadal Olivia» s’emmarca dintre del 
programa Olivia Concilia desenvolupat 
per la regidoria de Benestar Social en 
el qual s’inclouen les múltiples edicions 

d’aquest servei de ludoteca pública les 
quals, totes elles, han tingut una gran 
acollida per la ciutadania d’Oliva. L’ob-
jectiu d’aquest servei de ludoteca gratuï-
ta i pública és facilitar la conciliació de 
les famílies amb el període vacacional 
dels xiquets i xiquetes.

La regidora de Benestar Social, Yo-
landa Navarro, ha volgut assenyalar que 
«en aquesta ocasió, amb motiu de les 
festes de Nadal, des del Departament 
de Benestar Social s’ha considerat im-
prescindible oferir aquest servei a les 
famílies, d’igual forma que s’ha fet en 
altres ocasions, per facilitar la conci-

liació de l’horari laboral amb la de les 
vacances dels xiquets i xiquetes». «Es 
tracta de donar resposta institucional 
a una necessitat cada dia més freqüent, 
oferint-los de forma gratuïta un servei 
que valoren molt positivament les famí-
lies que ja n’han fet ús» ha afegit.

Per altra banda, l’alcaldessa d’Oliva 
Yolanda Balaguer s’ha mostrat molt sa-
tisfeta davant aquesta nova edició de Na-
dal Olivia. «Com ja he dit en moltes oca-
sions, aquest ajuntament i concretament 
el Departament de Benestar Social, ha 
treballat molt per seguir ampliant 
aquest servei de ludoteca del que mol-

tes famílies s’han beneficiat en anteriors 
ocasions i volem que continue així. Ara 
per a Nadal, la dificultat per conciliar 
els horaris de la feina amb les vacances 
dels més menuts es fa més patent i per 
això hem volgut tornar a oferir aquest 
servei.» Ha declarat l’alcaldessa.

Aquest projecte forma part del Pla Co-
rresponsables que promou la Secretaria 
d’Estat d’Igualtat i contra la Violència 
de Gènere, del Ministeri d’Igualtat, que 
pretén aconseguir un suport específic 
de les necessitats de conciliació de les 
famílies amb xiquets, xiquetes i joves 
menors de 16 anys.



HISTÒRIA OLIVA, desembre 2022 17

Un carrer amb 
molts noms: El 
Carrer de Les Tendes

Sens dubte, molts de vosaltres 
l’haureu identificat a primer 
cop d’ull en veure la foto. 

Efectivament, es tracta del carrer de les 
Tendes, una vella via de comunicació 
situada a la zona més planera del 
Raval. El fet de ser el protagonista de 
l’entrada de hui és pel gran nombre 
de denominacions que ha tingut al 
llarg de la seua història. Les primeres 
informacions conegudes parlen del 
carrer del Trapig. És clar que el nom 
era pel trapig sucrer que ací hi havia 
tocant a la séquia Mare i el carrer 
del Barranc. Al dit lloc, ara un solar 
habilitat com a pàrquing de vehicles, 
antany s’hi trobava la coneguda taverna 
de Garrofí, que, per cert, era un 
cognom morisc.

La séquia Mare, actualment 
soterrada, entra al carrer de les 
Tendes des del carrer Sant Vicent i 
continua pel de les Moreres, plaça 
de la Bassa i segueix el seu traçat per 
altres carrers del poble. Recordem 
que la força de l’aigua s’aprofitava 
antigament per a moure els ginys 
hidràulics. Una funció que a Oliva 
feien la séquia Mare i la bassa que 
hi havia a la plaça del mateix nom: 
procurar el cabal d’aigua necessari 
per posar en moviment un molí 
fariner i l’enginy del sucre.

A la primitiva denominació de carrer 
del Trapig li va seguir, almenys des 
del segle XVI, la de carrer de les 
Tendes, encara que no queda clar 
el perquè d’aquest nom. Tal vegada 
era per haver-hi un elevat nombre de 
botigues, qui en sap? Però, durant 
segle XX, els tripijocs polítics van 
començar amb les malifetes de «qui 
mana fa el que vol». Llavors, les 
autoritats locals es van encabotar a 
deixar el seu segell en el nomenclàtor 

del poble «li pese a qui li pese». 
A l’entrant del segle passat, algun 
il·luminat va pensar que els noms 
històrics pels quals són coneguts els 
carrers era una cosa intranscendent. 
Que homenatjar a en Pau o a en 
Pere i dedicar-li una via pública 
era més important que mantenir 
les denominacions tradicionals. 
D’aquest nepotisme, o caciquisme 
—com deia Maians—, en tenim 
bona mostra a Oliva. Que un carrer 
de nova construcció se li dedique a 
un personatge concret, és més que 
acceptable; però que es despulle un 
sant per vestir-ne un altre... no té sentit.

Doncs bé. Arriba el segle vint i 
el nom del carrer de les Tendes 
es canvia pel d’Antonio Calabuig. 
Pocs anys després se substitueix 
pel del personatge de moda i passa 
a denominar-se General Primo de 
Rivera. Posteriorment ve la Segona 
República i, del 1931 al 1937, és 
retolat com Alcalá Zamora. Durant la 
Guerra Civil, de nou els governants 
intenten deixar la seua empremta al 
dit carrer i li posen Carlos Marx. Però, 

XAVIER CANYAMÀS

El Carrer de les Tendes vist des de la Raconada d’Alonso. Foto X.Canyamàs

en acabar la guerra, els vencedors 
diuen que nanai, i torna a ser General 
Primo de Rivera... I així estigué fins 
que algú amb prou trellat va decidir, 
l’any 1971, que la denominació fora 
la que tothom usava i que no era altra 
que carrer de les Tendes. A que tot 
sembla surrealista? Doncs no m’he 
inventat res. Voldria que l’entrada de 
hui servira de reflexió i així evitar els 
errors comesos en el passat. No cal 
ser massa intel·ligent per a saber que 
la tradicional toponímia urbana forma 
part del nostre patrimoni històric 
immaterial i que, per descomptat, 
pertany a tots els olivers. 

Fonts:
Francisco PONS MONCHO, «“Erudi-

ció Esparsa”: recull d’articles breus de 
temàtica local», dins Cabdells, núm. 6, 
Associació Cultural Centelles i Riusech, 
Oliva, 2009.

Josep SENDRA i MOLIÓ, «La topo-
nímia urbana d’Oliva», dins Cabdells, 
núm. 5, Associació Cultural Centelles i 
Riusech, Oliva, 2008.

Carrer Les Tendes, anys 60. Foto Navarro. Arxiu AMO. Carrer Les Tendes, anys 30. Arxiu Ángel Pérez
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DEL CLUB DE PILOTA VALENCIANA OLIVA 

DISPUTAT AL CENTRE EQUESTRE OLIVA NOVA

Thiago Ribas i Kassandra Van’T Heike 
guanyen la tardor MET III 2022 

Miquel Soler Salelles, campió 
de Raspall sub 18 

Miquel Soler Salelles del CPV Oliva, va resul-
tar campió de raspall Individual sub18 Trofeu  
Fundació Trinidad Alfonso en vèncer a Raúl 
Benavent del CPV Quatretonda al trinquet de 
Bellreguard –El Zurdo el passat diumenge día 
11 de desembre.

 El resultat final fou de 25 a favor de Miquel 
Soler per 5 tantos que va fer Raül Benavent i 
per tant obtenint el màxim guardó en el XVIIé 
Campionat Individual Sub 18. Va ser una par-
tida en la qual Miquel va jugar molt bé, com ja 
va fer en les semifinals, i Raulet va acusar els 
nervis i no va estar al seu nivell.

 Miquel Soler Salelles, que ja va ser campió 
individual sub16 fa justament un any, pertany 
al grup de tecnificació de raspall de la Federa-
ció de Pilota Valenciana (Cespiva), però s’ha 
format a l’Escola del CPVOliva des que era 
querubí. 

 Porta la pilota en la sang perquè l’ha «ma-
mada» des de xicotet. Mai ha competit en un 
altre esport que no fora l’autòcton valencià. És 
cosí germà d’un altre gran pilotari d’Oliva com 
és Salelles II.

Un dels que ha sigut el seu entrenador en el 
CPV Oliva, Xavi Artés, comenta que «és un bon 
pilotari, un bon estudiant i una bona persona. 
Quan era més xicotet jugava de mitger, però 
ara se sent a gust de resta i, damunt, triomfa».

Thiago Ribas da Costa durant la competició. 

L a tercera i última setmana de la 
Tardor MET III 2022 va conclou-
re diumenge amb una victòria 

brasilera al Gran Premi CSI3* 1,50 m 
presentat per CHG – Construcciones 
Hispano Germanas S.A.

Set de les 50 combinacions de cavalls 
i genets a la sortida van netejar la pista 
de la primera ronda establerta per Pe-
ter Schumacher (GER) i es van unir al 
desempat decisiu, on Thiago Ribas da 
Costa (BRA) i Kassandra Van’T Heike 
(Epleaser Van’T Heike x Grandeur) van 
ser els més ràpids, parant el cronòme-
tre en 36,28 segons. El brasiler es va 
endur la victòria per davant de James 
Smith (GBR) a bord d’Arkuga (Arko III 
x Heartbreaker) i Taizo Sugitani (JPN) 
a bord del Quincy 194 (FRH Quaid x As 
Di Villagana), que havien de compar-
tir. La posició de subcampió, ja que 
tots dos van marcar un temps de 38.10. 
Margaux Rocuet (FRA) i Djibouti de Ke-
rizac (Quprice Bois Margot x Le Tot de 
Semilly) van ocupar la quarta posició 
amb un temps de 39.34 en el desempat, 
mentre que la quatre-falta més ràpida, 
Rikke Belinda Barker (DEN) i Tabalou 
PS (Taloubet Z x Balou du Rouet), va 
acabar cinqué.

“El recorregut va ser difícil, realment 
necessitaves un cavall de qualitat avui”, 
va dir Da Costa després de la seva vic-
tòria al Gran Premi, que també va ser 

Miquel Soler celebra la victòria.

una classificació per al Campionat 
d’Europa de la FEI 2023. “El dissen-
yador del recorregut va fer una feina 
molt bona. Totes les classes ací s’han 
construït molt bé”, va continuar. “En el 

salt, vaig tenir sort: vaig agafar cada pri-
mera distància i el meu cavall és molt 
ràpid. És increïble, sempre ho dona tot 
per mi. És una lluitadora; potser no té 
l’últim abast, però ho compensa amb 

la seua actitud, i ara la conec molt bé”.
“Oliva és un bon lloc per produir 

cavalls per al millor esport, i l’orga-
nització és fantàstica”, va dir Da Costa 
sobre el lloc al Centre Eqüestre Oli-

va Nova. “Sempre és un plaer venir 
aquí”. El Mediterranean Equestrian 
Tour ara fa una pausa i torna el 2023 
amb l’inici de l’edició de primavera el 
10 de gener.

Enric i Júlia 
Malonda, campions 

EN EL TOP PROVINCIAL DE TENIS TAULA

El passat dissabte dia 22 d’octubre es va disputar el primer Top 
Provincial de Tenis Taula dels Jocs Esportius de la Comunitat 
Valenciana. En la província de València, els esportistes d’Oliva van 
aconseguir grans resultats.
En la categoria infantil masculina els olivers quasi copen el podi 
aconseguint ser campió Enric Malonda i subcampió Blai Medina. Per 
la seua banda en la categoria cadet femení la campiona va ser l’olivera 
Júlia Malonda.
Grans resultats per a les joves promeses del tenis taula d’Oliva 
en aquesta important competició d’esport de base a la Comunitat 
Valenciana.

Competició del Top Provincial de Tenis Taula.
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TOTS ELS CENTRES EDUCATIUS DE LA CIUTAT ES VAN SUMAR A AQUEST INICIATIVA 

Primer Marató Intercentres amb la 
participación de més de 800 escolars

L a Vuelta Ciclista a Espanya en la 
seua 78ª edició torna a la provín-
cia de València en la seua pròxi-

ma edició. El divendres 1 de setembre 
de 2023, es disputarà l’etapa amb eixi-
da a Utiel i arribada a Oliva, amb pas 
intermedi, encara per confirmar, per la 
ciutat de València.

D’aquesta manera, la gran ronda es-
panyola tornarà a la província al cap 
d’un any de parèntesi després de l’acord 
aconseguit entre Toni Gaspar, president 
de la Diputació, ens que costejarà l’eta-
pa al 100%, i el director de La Vuelta, 
Javier Guillén, després d’unes conver-
ses en les quals també va prendre part 
Andrés Campos, responsable provincial 

L a ciutat d’Oliva va celebrar en la jornada 
del passat dimecres 7 de desembre, la I 
Marató intercentres del Centres Educatius 

d’Oliva. Tots els centres educatius de la ciutat 
es van sumar a aquest iniciativa que va néixer 
arrel de la celebració del marató de València 
que es celebra des de fa uns anys en la primera 
setmana del darrer mes de l’any.

L’experiència de centres com el CEIP Verge 
dels Desemparats i el CEIP La Carrasca que l’any 
passat ja van adaptar la popular prova de la ca-
pital del Túria,  per a celebrar la seva primera 
marató escolar amb un rotund èxit de participa-
ció també ha servit per a que tots els centres es 
sumaren a aquesta activitat. Enguany, la propos-
ta ha sortit de tots els professors i professores 
d’Educació Física per a fer extensiva l’activitat 
a tot l’alumnat d’Infantil i Primària dels centres 
educatius, així com a alguns i algunes alumnes 
de Secundària i cicles formatius dels IES Gabriel 
Ciscar i Gregori Maians.

En tots els centres es va preparar avitualla-
ment amb fruita i aigua, per a rebre a l’alumnat 
dels altres col·legis o instituts, així com actii-
vitats per a l’alumnat que no ha pogut eixir a 
correr o a caminar per la ciutat, tan importants 
com cursets de primers auxilis o preparar la 
benvinguda amb arcs de globus i animació amb 
música i balls.

Tot plegat, la jornada fou una experiència 
enriquidora, tal i com va apuntar la regidora 
d’Educació i vicealcaldessa d’Oliva, Ana Morell: 
“s’ha treballat, d’una magnífica manera, incen-
tivar l’esport, l’acollida, la solidaritat, l’empa-
tia, els hàbits saludables, el respecte, la unió 
de l’alumnat front al que vinga, perquè serem 
més forts i fortes. Vull donar la més sincera en-
horabona per la iniciativa al professorat de tots 
el centres educatius per aquesta proposta. Des 
de la regidoria d’Educació ens tindran sempre 
al seu costat per a sumar. Gràcies per haver tre-
ballat conjuntament i per fer-ho possible. Oliva 
és més forta quan treballa per un bé comú su-
perior i tant la Salut com l’Educació són pilars 
fonamentals que defensarem sempre des de 
l’Ajuntament d’Oliva”, va declarar Morell.

Oliva albergarà una 
meta final d’etapa de 
La Vuelta a Espanya 

Un ciclista celebra la victòria en un final d’etapa de La Vuelta

d’Esports. El pròxim 10 de gener es pre-
sentarà de manera oficial La Vuelta, amb 
l’itinerari complet i amb la presència 
dels alcaldes de les ciutats participants.

Per les carreteres valencianes ja han 
transcorregut cinc de les últimes huit 
edicions de la Volta, des de l’etapa en-
tre València i Castelló de 2015. Amb 
posterioritat, la carrera ha tornat en 
2016 i 2017, amb les etapes entre 
Requena i Gandia, i Llíria i el Port de 
Sagunt. Amb posterioritat, La Vuelta  
ha visitat la província en anys alter-
ns, en 2019 amb l’etapa amb eixida a 
Cullera i final en el Monestir de San-
ta Maria del Puig, en una edició que 
també va veure partir una etapa des de 

CEIP Alfadali. CEIP Hort de Palau. 

l’Eliana amb final en Javalambre. L’any 
passat va tindre lloc les eixides des de 

Requena i Gandia, més el final en alt 
al castell de Cullera.

Es preveu un recorregut que tindrà 21 
etapes i més de 3.000 quilòmetres per 
a concloure, com sempre, a la capital 
d’Espanya a Madrid. Serà la primera ve-
gada que Oliva siga seu d’un final d’eta-
pa de La Vuelta a Espanya després que 
ho haja estat ja Gandia. Sí que hi havia 
hagut en alguna ocasió Meta Volant al 
pas pel nucli urbà de la població, però 
mai els grans esportistes del ciclisme 
mundial havien acabat una carrera 
d’aquest nivell en el terme municipal 
d’Oliva.

Segons, Kino Calafat, regidor del de-
partament de Turisme de l’Ajuntament 
d’Oliva, qui ha estat treballant al costat 
de la Diputació per aconseguir aquest 
final d’etapa, s’ha mostrat molt satisfet 
per aquesta notícia “que omplirà Oli-
va d’esportistes, aficionats i visitants i 
tindrà un gran impacte econòmic a la 
nostra ciutat i una increïble promoció 
turística internacional” agraint tant a 
Toni Gaspar, president de la Diputació 
de València com a Jordi Mayor, dipu-
tat de turisme, les gestions realitzades 
a l’efecte.

CEIP Lluis Vives. CEIP Santa Anna

CEIP Verge dels Desemparats. Col.legi Rebollet 1 IES Gabriel Ciscar. 
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